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Új Hajtá s

Lapunk megjelenését támogatta:

Egy régi nagyböjti-húsvéti élményemről szeretnék most írni, mely sokszor eszembe 
jut – de még mindig nem olyan gyakran, mint kellene…

Annak az évnek a nagyböjtjében nagyon sok dolgom volt, és nem igazán mélyed-
tem el abban, amire a nagyböjt való. Hiszen a keresztutak, a bűnbánati alkalmak és a 
szentmisék prédikációi mind azért vannak, hogy fokozottabban emlékezetünkbe idéz-
zék: Isten úgy szeretett minket, hogy egyszülött Fiát adta oda értünk, aki gyermekként 
született, csendben köztünk élt és dolgozott az ácsszakmában, majd tanított minket az 
Isten országának titkaira: arra az életre, melyet Isten nekünk szánt, és amiben – és csak 
abban – kiteljesedhet emberi méltóságunk és minden vágyunk. S hogy a bűnbánatban 
meg kell tisztítanunk szívünket, hogy lássuk őt – hiszen csak a tisztaszívűek láthatják 
meg az Istent.

Abban a nagyböjtben azonban nem gondolkodtam el mindezen. Azonban már 
közeledett a húsvét, és nem akartam készületlenül, mintegy kívülállóként fogadni a fel-
támadás örömhírét. Ezért legalább a szent háromnapot igyekeztem mélyen átélni, és 
minden figyelmemet a szertartásokra fordítottam: a lábmosásra, az utolsó vacsora át-
elmélkedésére, az oltárfosztásra, a nagypénteki keresztútra, majd a szent kereszt fel-
magasztalására és a passióra.

Otthon is igyekeztem egy kis időt találni arra, amikor mindezt átgondolom, átimád-
kozom. És közben lassan úgy éreztem, mint ahogy a hóvirág érezheti magát a tavasz 
kezdetén: mintha elkezdett volna keringeni az ereimben a vér, és újra eltöltött az Isten 
élete. Felébredtem abból, amibe a hétköznapok rohanása, fontosnak látszó dolgai 
beletaszítottak – illetve én magam, aki halogattam, hogy időt találjak Őrá. Lehet, hogy 
nem is volt olyan sok munkám, csak ezzel magyaráztam meg magamnak, miért „bújok 
el” Őelőle? Hiszen az evésre is találtam időt, mert az létszükséglet – lelkem életének 
pedig létszükséglete, hogy időnként megálljak és Istenre nézzek, aki ott áll mellettem 
és türelmesen vár, mikor veszem észre, hogy mondani akar nekem valamit. Miért aka-
rom olyan sokszor éhen halasztani a lelkemet, magamat?

Erre elméletben tudjuk a választ: rosszra hajló emberi természetünk könnyen enged 
a Gonosz csábításának, aki el akar szakítani minket életünk és örömünk forrásától, az 
Istentől. Azt súgja, túl nehezek az Ő kívánságai, például a böjt is, amit nagyböjtben 
különösen kér tőlünk. Pedig ha elkezdjük, meglepődve tapasztaljuk, hogy negyed 
olyan nehéz sincs, mint amilyennek a kísértő beállította. A böjt nem csak testünket tisz-
títja meg, hanem gondolkodásunkat is: kénytelenek vagyunk feltenni ilyenkor a kérdést: 
biztos, hogy ez nekem annyira szükséges? Nem mondhatnék le róla? És amit máskor 
gondolkodás nélkül megteszünk, megeszünk, megveszünk, kimondunk, most tudatos 
választás lesz. Ettől a tudatosságtól fél a Sátán, mert ezáltal elveszti befolyását fölöt-
tünk: tudatára ébredhetünk, mi az, amire igazán vágyunk, és amiket sokszor azért nem 
veszünk észre, mert aktuális kívánságaink folytonos teljesítésével elnyomjuk azokat. Az 
igazi vágy, melyet maga Isten adott a szívünkbe, csendes. Ha nem irányítjuk rá tudato-
san a figyelmünket, rejtve maradhat előttünk is; pedig az Isten, aki egyedül ismer minket 
igazán, a legjobban tudja, mitől leszünk boldogok, mitől bontakozik ki legteljesebben 
az emberségünk. A böjt és az ima hozzásegít ehhez.

Annak a húsvétnak nagyszombatján másokkal együtt csendes szentségimádást tar-
tottam a szentsírnál. A nagyszombati eseményeket olvastam a Szentírásból, ami élővé 
vált, megszólalt, nekem szólt. Akkor kérdeztem meg magamtól: miért nem tudtam ezt 
egész nagyböjtben megtenni? Miért csak a végén? És miért nem teszem ugyanezt 
egész évben? Ha ilyen intenzitással figyelnék az Istenre egész évben, nem csak ebben 
a három napban, mennyire más lenne az életem, mennyivel inkább igazi embernek 
érezném magam. Miért fosztom meg magam attól, amire annyira vágyok? És ha nem 
változtatok ezen, akkor majd életem utolsó napjaiban is azon fogok sóhajtozni: „Miért 
csak a végén? Miért nem előbb? Miért nem készültem a nagy Találkozásra, életem 
egyetlen igazán jelentős eseményére, amitől örök sorsom függ?”

Kívánok mindenkinek – magammal együtt – tartalmas, szép nagyböjtöt, hűséges 
kitartást a jófeltételeinkben, sok kegyelmet, lelki örömöt és örömszerzést másnak is – és 
nem csak a végén!

Pápai Zsuzsanna

Ne csak a végén!
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Imaoldal

„Nem az egészségeseknek kell az orvos, hanem a 
betegeknek. Nem azért jöttem, hogy az igazakat 
hívjam, hanem a bűnösöket, hogy megtérjenek.”

Lk 5, 27-32

„Ne félj, mert megváltottalak,
neveden szólítottalak, enyém vagy!”

Iz 43,1

Szent-Gály KAtA

Az Atya elébe sietett
Te átöleltél
amikor nagyon sírtam
és eléd hoztam minden nyomorúságomat
és ahogyan feltört belőlem a szó
hogy ezt tettem
meg azt is tettem
úgy öleltél magadhoz egyre szorosabban
és melegebben
és amikor már mindent kimondtam
és elhallgattam
Te megsimogattál és csak annyit mondtál
hogy örülsz nekem
és hogy ne féljek

Az irgalmat az ítélet elé kell helyeznünk, és Isten ítéletét 
minden esetben irgalmassága fényében kell néznünk.

Ferenc pápa

Isten nemcsak a bűneinket látja,
hanem azt a vágyat is,
mellyel felsírunk hozzá.

Szent-Gály Kata

Krisztus a századok távolságából is közvetlenül szól hoz-
zánk, nekünk beszél. Fölénk hajol és fülünkbe súg. Hallgas-
suk, de ne elégedjünk meg a tétlen hallgatással, a szeretet 
édes, benső bizalmasságában szólaljunk meg mi is, és kér-
dezzük csendes, meghitt alázattal: „Emlékezel, Uram? Emlé-
kezel… az isteni részvétre, mely megjárta a lelkedet, mikor 
mondtad: „jöjjetek hozzám mindnyájan, kik fáradoztok és 
terhelve vagytok…” Ugye arra gondoltál, hogy az Atyától 
végtelen erőket hoztál a földre, s hogy hatalmad és szerete-
ted győzedelmeskedni jött tehetetlenségünk és hidegségünk 
fölött…”

Prohászka Ottokár

Csend van, és újra lehajoltál hozzám! Megnyugodtam, 
mert megsimogattál, pedig tudod, érdemtelen vagyok!

Mondd, honnan van Benned annyi jóság és akkora erő a 
vigasztaláshoz?!

Neked, Uram, nem szokott semmi fájni?! Ki vagy Te, őr-
ködő Krisztusom, hogy így belém látsz, honnan gyógyító fé-
nyed, amely olykor átvilágít?!

Így beszélgetek most, Veled. Te persze hallgatsz, de ér-
zem, minden panaszomra figyelsz, és gyógyítgatod vakuló 
szemem, hogy láthassalak, csodálhassalak, s hogy mindig 
Veled legyek!

SEMMI SEM FONTOS:
az se, ha elvesztem önbizalmamat,
az se, ha korlátolttá válok, vagy nevetséges vagyok,
az se, ha gyűlölnek, az se, ha elítélnek,
az se, ha robbanni tudnék,
az se, ha tévedtem,
az se, ha mindenből elegem van.
Az se, ha mindenem odaveszett.
Az se, ha nem vagyok bájos, ha ellaposodtam,
ha nincs, aki megértsen,
ha magamat sem értem.

SEMMI SEM FONTOS:
az se, ha homály üli meg a lelkem,
az se, ha nagy üresség járja át a szívem,
ha azt sem tudom, mi az enyém,
hogy ki vagyok, vagy ki nem vagyok,
ha csak egy kis csacsi vagyok.

SEMMI SEM FONTOS:
ha megmarad a hitem, hogy Jézushoz tartozom és a háta-

mon Őt hordozom.
Avilai Szent Teréz: A csacsi gondolatai, 

miközben Máriát és a kis Jézust vitte a hátán.

Uram, Jézus! Beismerem, hogy sokszor nem ismerem fel 
saját vakságomat, és nehezemre esne, ha megváltoztatnád 
az életem. De mégis erre van szükségem. Szükségem van 
arra, hogy a hit szemével lássak. Szükségem van arra, hogy 
lássam jóságot és irgalmat sugárzó arcodat. Uram, adj ne-
kem bátorságot, hogy minden akadályt legyőzve hozzád 
egyre közelebb kerüljek. Térj be az én életembe, hogy üdvös-
ség köszöntsön rám!

Szent Metód



Új Hajtás 5

egyházmegyénk

Ferenc pápa elfogadta Majnek An-
tal megyéspüspök lemondását a Mun-
kácsi Római Katolikus Egyházmegye 
vezetéséről, és kinevezte Lucsok Miklós 
eddigi segédpüspököt az egyházme-
gye sede vacante és ad nutum Sanctae 
Sedis apostoli adminisztrátorává.

Majnek Antal püspök 33 éve, 1989 
óta szolgál Kárpátalján, ahol ferences 
szerzetesként Huszt plébánosa, mel-
lette Técső, Visk, Bustyaháza és Kerek-
hegy lelkipásztora is volt. 1995. de-
cember 9-én nevezte ki püspökké II. 
János Pál pápa, és ő maga szentelte fel 
Rómában 1996. január 6-án. 2002. 
március 27-én ő lett az újonnan mega-
lapított Munkácsi Római Katolikus Egy-
házmegye első megyéspüspöke; új hi-
vatalába ugyanazon év szeptember 
27-én iktatták be. 2021. január 6-án 
ünnepelte püspöki ezüstjubileumát, s 
ugyanez év november 18-án töltötte be 
70. életévét.

Lucsok Péter Miklós 1974. március 
26-án született Munkácson. 1994-ben 
lépett a domonkos rendbe, ahol 2000. 
április 30-án tett örökfogadalmat. 2003. 
június 24-én szentelte pappá Majnek 
Antal püspök a munkácsi székesegyház-

ban. Szolgált Jaltában, Szentpéterváron, 
Csortkovban, Hmelnyickben és Lemberg-
ben. Ferenc pápa 2019. november 11-én 
nevezte ki a Munkácsi Római Katolikus 
Egyházmegye első segédpüspökévé. 
Szentelésére egy hónappal később, de-
cember 10-én került sor a munkácsi 

Tours-i Szent Márton székesegyházban. 
2022. január 28-án, Aquinói Szent Ta-
másnak, az egyik legnagyobb domon-
kos szentnek emléknapján nevezte ki Fe-
renc pápa a Munkácsi Római Katolikus 
Egyházmegye sede vacante és ad nutum 
Sanctae Sedis apostoli kormányzójává.

A megyéspüspök lemondása és
apostoli kormányzó kinevezése

A püspöki nyugdíjkorhatár 75 év. Ilyenkor minden püspök-
nek kötelezően be kell nyújtania lemondását a pápának. A 
Szentatya ezt legtöbbször elfogadja, de van, hogy arra kéri 
a megyéspüspököt, hogy még egy darabig vezesse tovább 
az egyházmegyét.

És egy pontosítás: lemondani az egyházmegye vezetésé-
ről lehet, a püspökségről nem. A pap- és püspökszentelés el-
törölhetetlen jegyet hagy az ember lelkén, mely örökre érvé-
nyes lesz: egész életében, sőt az örök életben is pap, ill. 
püspök marad.

Aki még nem érte el ezt a korhatárt, azt a következő okok 
miatt nyugdíjazhatják:

1. Valamilyen súlyos okból a pápa mondatja le;
2. Súlyos betegség miatt a püspök mond le;
3. Kevésbé súlyos betegség miatt a püspök mond le, ha 

úgy érzi, ez akadályozza feladatának megfelelő végzésé-
ben.

Majnek Antal püspök esetében erről a harmadik okról van 
szó, melyről ő maga is beszél a vele készült interjúban (újsá-
gunk 8-9. oldalán olvasható).

Püspöki nyugdíj – Mit kell tudni róla?

Sede vacante és ad nutum Sanctae Sedis
Ez a két szó szerepelt az egyházmegye új ordináriusának (vezetőjének) kinevezésében. A sede vacante széküresedést 

jelent (jelen esetben a megyéspüspöki székről van szó), az ad nutum Sanctae Sedis jelentése: a Szentszék további ren-
delkezéséig. Egyszerűbben szólva a széküresedés idejére ideiglenes vezetőt jelölt ki a Szentszék – vagyis apostoli kor-
mányzót, Lucsok Péter Miklós eddigi segédpüspök személyében –, ameddig nem nevezik ki az állandó ordináriust. Ez a 
jelenlegi kormányzó is lehet, de akár valaki más is. Most, ebben az időszakban a szentmiséken azért imádkozunk, hogy a 
Szentatya mielőbb állandó vezetőt nevezzen ki egyházmegyénkbe.
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megszentelt élet

Rendhagyó módon kezdődött a megszentelt élet ünnep-
lése február 1-jén Schönbornban. Mint rendesen, a kápolna 
előtti térben gyülekeztek a szerzetesek, szerzetesnők, papok 
és a különféle közösségekhez tartozó világiak, hogy égő 
gyertyával a kezükben vonuljanak be a kápolnába. A gyer-
tyákat a szentmise előtt szokta megáldani a megyéspüspök.

Majnek Antal püspök köszöntötte azokat, akik eljöttek, és 
néhány mondatos elmélkedésében idézte a Leviták könyvé-
nek kijelentését: „Szenteljétek magatokat nekem, az Úrnak: 
én szent vagyok, és kiválasztottalak titeket.” Ezért ez a nap 
minden megkeresztelt ember ünnepe lehet. Azonban az oda-
adásban, Istennek szentelődésben a papoknak, szerzetesek-
nek élen kell járniuk.

Ezután örömmel bejelentette, amit január 28-án különböző 
fórumokon már hírül adott a püspöki hivatal: Ferenc pápa 
elfogadta az ő nyugdíjazási kérelmét, és az egyházmegye 
vezetését Lucsok Miklós eddigi segédpüspökre bízta. Min-
denkit arra kért, fogadják az új vezetőt nagy tisztelettel és 
szeretettel, és imádkozzanak érte. Ezután felkérte az új apos-
toli kormányzót, hogy mutassa be az ünnepi szentmisét.

Miklós püspök megáldotta a gyertyákat, majd a jelenlévők 
énekelve vonultak be a templomba, ahol kezdetét vette a 
szentmise. A szentmise elején Lucsok Miklós püspök el-
mondta: a szentmisét Antal püspök atyáért ajánlja fel, hálá-
ból eddigi 26 éves főpásztori szolgálatáért, melyet a Szent-
léleknek engedelmeskedve végzett, és hálából mindazokért 

a kegyelmekért, mely az ő szolgálata által Kárpátaljára, Uk-
rajnára és az egész egyetemes egyházra áradt. Arra kérte a 
jelenlevőket, hogy ők is erre a szándékra ajánlják fel a szent-
misét.

Prédikációjában Miklós püspök az „engedelmesség” 
szóra hívta fel a figyelmet, mely a három szerzetesi fogada-
lom egyike; ennek szellemében vállalta annak idején ő is a 
püspöki kinevezést. Szentelésekor ezt mondta: „Szeretem a 
domonkos rendet, de Isten akaratát még jobban szeretem. 
Isten akarata mindenek felett – Isten mindenek felett.” Isten 
akaratának teljesítésében benne van az egész szerzetesi élet 
– és ennek az akaratnak teljesítésekor nagy örömet tapaszta-
lunk meg. Ahogy Antal püspök atya mondta a szentmise ele-
jén: minden embernek ez lenne a feladata, hiszen Istenhez 
tartozunk – mindenki számára lehetséges a Vele való közeli 
kapcsolat, az Ő szerető közelségének megtapasztalása.

A prédikáció után a jelenlévők újra meggyújtották gyertyá-
ikat, és a Veni Sancte Spiritus (Jöjj, Szentlélek Úristen) kez-
detű ének után megújították fogadalmaikat, kifejezve azt a 
szándékukat, hogy életük végéig hűségesek akarnak ma-
radni Istennek tett ígéreteikhez, s az Ő segítségét kérik ah-
hoz, hogy „minden lélegzetvételükkel” Őt szolgálják, Akinek 
egykor teljesen átadták magukat.

„Szenteljétek oda magatokat nekem, az Úrnak!”
A megszentelt élet ünnepe – kicsit másképp
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megszentelt élet

A szentmise után rövid szentségimádás következett, mely 
közben – az ukrán püspökkar nemrég kiadott döntését kö-
vetve – imádkoztak Ukrajna békéjéért. Ezután Antal püspök 
atyát köszöntötték; Joanna Szlovjan vincés nővér, aki egyike 
azoknak, akik legrégebb óta ismerik őt, a többiek nevében is 
köszönetet mondott neki az elmúlt 26 évért: „Amikor valamiért 
Önhöz fordultunk, mindannyian Krisztust, a Jó Pásztort tapasz-
taltuk meg Önben, aki egységet teremtett a soknemzetiségű 
Kárpátalján, megmutatva ezzel az Egyház egységét. Mi Ön-
ben szerető atyát találtunk, akitől sosem kellett félnünk, áldo-
zatos testvért, aki nagy, irgalmas szívvel fordult mindannyiunk-
hoz, és nagylelkű barátot. Nagyon éreztük szeretetét a 
szegénység és a szegények iránt. Köszönjük azt a példát, amit 
életével mutatott!” Majd arra kérte a püspök atyát, hogy imád-
kozzon értük, hiszen szükségük van az imáira, és megígérte, 
hogy ők szintén továbbra is imáikban fogják hordozni őt.

Antal püspök atya köszönetet mondott a szívből jövő sza-
vakért. Mint mondta, nem búcsúzik, itt akar maradni Kárpát-
alján, és továbbra is segíteni mindenkinek, csak más minőség-
ben. „Én is mondhatnék sok köszönetet mindannyiótoknak, de 
akkor annak nem volna vége. Hála Istennek elmondhatom, 
hogy 33 évvel ezelőtt érkeztem Kárpátaljára, megszerettem 
azt, és már többféle minőségben is eljegyeztem magam Jé-
zussal és az Ő kárpátaljai egyházával. Én ígértem először az 
új ordináriusnak, hogy mindenben fogok segíteni és imád-
kozni érte; ezt kérem tőletek is.”

„Amivel kezdtem, azzal a gyönyörű mózesi idézettel feje-
zem be, ami minden embernek szól, de különösen nekünk, 
melyben azt kéri Isten: «Szenteljétek oda magatokat nekem, 
az Úrnak, mert én kiválasztottalak benneteket a világból, 
hogy az enyéim legyetek» (Lev 20,26)”.

A szentmise a pápai himnusszal zárult.

Az idei találkozó meghívott vendége Maxim Jonáš görög-
katolikus studita szerzetes volt. Mivel az ukrán püspökkar a 
2022-es évet a Szent Kereszt évének hirdette meg, ő is a 
kereszt témájáról tartotta konferenciabeszédét. Jonáš atya 
arról elmélkedett, hogy Isten szeretete és gondviselése meg-
előzte a teremtést és végigkísérte annak egész történetét; 
gyengédségével áthatotta azt, Ádámtól Krisztuson keresztül 
egészen napjainkig.

A találkozó közös ebéddel zárult.

Pápai Zsuzsanna
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–  Kedves Püspök atya, mi késztette arra, hogy 
öt évvel a püspöki nyugdíjkorhatár előtt lemond-
jon a hivataláról?

– Négy évvel ezelőtt trombózist kaptam, aminek következ-
tében az egyik szememre elveszítettem a látásomat. Akkori-
ban adtam be a lemondásomat, amit jó darabig nem fogad-
tak el. Másfél évvel később súlyos hashártyagyulladásom volt 
és vastagbélműtéten estem át. Akkor megismételtem a kérése-
met, s erre fél év múlva kinevezték segédpüspöknek Lucsok 
Péter Miklós domonkos atyát. Most pedig megjött a pápától 
a kérésemre a teljes válasz, hogy egészségügyi okokból en-
gedélyezi a nyugdíjazásomat.

A fent említetteken kívül is jelentkezett nálam még több ki-
sebb-nagyobb betegség, amelyek miatt úgy látom, hogy jó-
kor jött a Szentatya válasza. Így nyugodtabb vagyok, hogy 
egy fiatal, egészséges püspök vezeti tovább az egyházme-
gyét, aki képzettségével, tehetségével és jó tulajdonságaival 
reményt ad arra, hogy egyházmegyénk megújul. Hálás va-
gyok az Úristennek, hogy kiválasztott engem és 26 évig püs-
pökként szolgálhattam az ő kárpátaljai egyházát. 

–  Mik a tervei nyugdíjas éveire?
– A lehetőségeket mérlegelve: visszamehetnék ferences-

nek, de egyelőre még nem teszem, mert akkor elhelyezhetné-
nek Kárpátaljáról. Én viszont szeretnék még itt maradni, hi-
szen püspökből van elég, de tudom, hogy papokból nagyon 
nagy a hiány, különösen magyar papokból. Ezért gondoltam 
arra, hogy keresek egy olyan helyet, ahol tudok segíteni, tu-
dom enyhíteni ezt a hiányt. Körülnéztem Csaptól Kőrösme-
zőig, és találtam vagy egy tucat üres plébániát. Ezek közül 
azért esett a választásom a rátira, mert az ottani épületet 
senki nem használja, tehát senkit nem „túrok ki” onnan. Egy 
kis felújítás után ott lakom majd egy darabig, onnan járok ki-
segíteni oda, ahol éppen szükség van rá. Nyáron pedig meg-
látjuk, hogyan tovább. 

A papok kisegítése mellett szeretnék többet foglalkozni a 
hátrányos helyzetben élő szegényekkel, szenvedőkkel, s a 
megvetett, elhanyagolt embercsoportokkal. Szeretnék többet 

imádkozni, csöndben lenni az Úrral, ahogy ezt Robert Sarah 
bíboros könyvéből a pandémia alatt tanultam (A csönd ereje 
a zaj diktatúrájával szemben c. könyv).

–  Mi az, amit kezdettől fogva fontosnak tartott 
püspöki működésében? Mi volt püspöki működé-
sének a lelki háttere?

– Nagyon nem akartam püspök „úr” lenni, s amikor a Bib-
liát kinyitottam, azt kaptam az Úr Jézustól: „Ennek lettem a 
szolgája, Isten rendeléséből…” (vö. Kol 1,25). Amikor gyön-
geségeimnek tudatában az Úrhoz fordultam válaszért, akkor 
pedig ezt válaszolta a Szentíráson keresztül: „Mindent elvise-
lek azáltal, aki megerősít engem” (Fil 4,13). Ezért lett a jel-
mondatom: „Az Úr az én erősségem” (118. zsoltár). Ezt meg 
is áldotta az Úristen, mert sokszor megtapasztaltam azt is, 
hogy az Istenben való örvendezés a mi erősségünk.

A Szentírás, különösen az evangéliumok, a szentgyónás, a 
szentmise újra és újra erőt adtak. Az utóbbi nehéz években 
megtapasztaltam, mit jelent az Isten mindenható ereje, az Ő 
szeretete. Ez az Ő mindenhatóságának legszebb, számunkra 
legfontosabb oldala: az Ő türelme, az Ő irgalmas jósága, 
amiért örökké hálás leszek. Ezt az örömhírt szeretném to-

Interjú Majnek Antal püspökkel
nyugdíjba vonulása alkalmából
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vábbadni, továbbra is megosztani, főleg azokkal, akik ezt 
nem érzik, nem látják, nem hiszik.

Mindig nagyon fontosnak tartottam azt, hogy a lelkipász-
torok buzgók és imádságosak legyenek. Fontos számomra a 
papi közösség is; nagyon hálás vagyok Istennek, hogy sok 
éven keresztül havonta összejöhettünk, ezt csak a pandémia 
ritkította meg. Nagyon fontosnak tartottam a hitoktatókép-
zést. Az Egyházmegyei Teológiai Tanfolyamot (az FTK-t) már 
1993-ban elkezdtük. Sok százan végeztek a kurzusokon, 
akikből nemcsak hitoktatók lettek, hanem a papok segítői is. 
A szociális munkát is a fontosabb dolgok közé soroltam: közel 
50 karitatív intézményünk van: óvodák, gyermekotthonok, 
gyermekrehabilitációs központok, s minden nagyobb helyen 
karitászcsoportok segítik a rászorulókat. A cigánypasztorá-
ció is szívügyem – ezzel a hátrányos helyzetű és nehéz sorsú 
néppel is a kezdetektől elkezdtünk foglalkozni, s ők az Evan-
gélium Jézusa szeretetének hatására megtanultak írni, ol-
vasni, imádkozni és szépen dolgozni. Fontos még az ökoló-
gia, a teremtésvédelem. Egészen mostanáig a romapasztoráció 
és az ökológia felelőse voltam a püspökkarban; ezt a kettőt 
az új ordinárius továbbra is rám bízta egyházmegyei szinten.

–  Püspök atya az egyházmegyében marad, de 
annak  vezetőjeként  mégis  csak  elköszön.  Mi  az, 
amit  búcsúzóul  leginkább  hívei  lelkére  szeretne 
kötni? Mi a legfontosabb üzenete?

– Amit eddig is gyakran hangoztattam: az Úristen azt 
várja az embertől, hogy az Ő képmása legyen, Hozzá ha-
sonlóan közösségben éljen. Tehát azt szeretném, hogy a hí-
vek jó házasságban éljenek, szép családban, hogy elfogad-
janak minden következő gyermeket, akit szerelmük és Isten 
ajándékoz nekik. Éljék a családegyházat, imádkozzanak ott-
hon is többet, együtt, s vasárnap soha ne felejtsenek hálát 
adni Istennek az Ő templomában; segítsék egymást, aktív 
részvételükkel segítsék a helyi és mindenféle más közössége-
ket. Örülök, ha mindenféle jó közösség születik híveink között: 
az imaköröktől kezdve a közös szórakozásig.

Végül pedig: kitartás! Tartsatok ki és növekedjetek az isten-
hitben, a reményben és a szeretetben, mert csak így találjátok 
meg életetek értelmét. Imádkozzatok az új ordináriusért és 
értem is, s én is továbbra is imádkozom mindegyikőtökért. Így 
maradunk továbbra is közösségben egymással az Istenben.

Az interjút készítette: Pápai Zsuzsanna
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Amikor Antal püspök atya nyugdíjba vonulásának alkal-
mából visszatekintünk az elmúlt 26 évre, azt vesszük észre, 
hogy egyházmegyénkben számos más dolog is 26 évvel 
ezelőtt kezdődött el, vagyis ő kezdte el azokat.

A ferences misszió 20. évfordulóján emlékezett vissza 
arra, milyen „hét kövér esztendő” volt az első hét éve, amikor 
ideérkezve azt tapasztalta, hogy a Szovjetunió hosszú évti-
zedei után az emberek éhesek Istenre, az Ő szavára, min-
denre, ami Vele összefügg. Ő pedig nagy örömmel ment, 
misézett, gyóntatott, akár órák hosszat is, hittanokat tartott, 
kirándult a gyerekekkel, cigánypasztorációba kezdett – ke-
reste azt, mit tehet az emberekért, lelki és testi jólétükért. Eb-
ből az örömteli munkából ragadta ki az Isten újbóli hívása, 
amikor püspökként a kárpátaljai egyház élére állította, hogy 
ott szolgálja tovább a híveket. 

Amikor Munkácsra érkezett, alig több mint két éve éledt 
újjá Kárpátalján az egyházszervezet: Szent II. János Pál 
pápa 1993-ban alapította meg a Kárpátaljai Római Katolikus 
Apostoli Kormányzóságot. Antal püspök atyának kellett a 
semmiből felépítenie egy működő egyházszervezetet, mega-
lapítania a szükséges intézményeket, rendszereznie a hitéle-
tet, összefogni a papokat, odafigyelni a kispapokra és igye-
kezni elegendő papot hívni külföldről, amíg elegendő helyi 
pap nem tudja szolgálni a híveket. Óriási munka volt ez. Most 
ezeket vesszük számba – a számos történésre, alapításra 
csak mozaikszerűen tudunk visszaemlékezni, a teljesség igé-
nye nélkül.

Mint Antal püspök atya nemegyszer emlegette: Margit né-
nivel és két mappával kezdte a munkácsi püspöki iroda mű-
ködtetését. Ahogy sorban felmerültek az igények, lehetősé-
gek, azokat – miután imádságban megbeszélte Istennel, az 
egyházmegye legfőbb Vezetőjével – megvalósította, minden 
energiáját és lelkesedését erre fordítva. Ismeretes, mennyire 
fontosnak tartotta a családok támogatását, hogy a házaspá-
rok egyre inkább tudják szeretni egymást Isten akarata sze-
rint, s hogy a gyermekek harmonikus, hívő családban nőjenek 
fel. Így honosodott meg Kárpátalján is a Házas Hétvége, 

melyen ő maga is szívesen részt vett. Sokan ismerjük ezt a 
mondását: „Nincs két szeretet; ugyanaz a szeretet vezérli a 
házasokat és a papokat is”. Nevéhez fűződik a legtöbb csa-
ládi típusú gyermekotthon megalapítása is, ahol hányatott 
sorsú gyermekek kaptak lehetőséget a szülői szeretet megta-
pasztalására és arra, hogy saját felnőtt életüket tudatosab-
ban alakíthassák. Elmondhatjuk, hogy ilyenformán eddig 
mintegy száz gyermek köszönheti neki (és természetesen a 
nevelőszülőknek) boldog vagy boldogabb gyermekkorát és 
a lehetőséget, hogy tisztességes, értelmes felnőtt életet élhes-
sen. A családok, a több gyermeket vállalók iránt úgy fejezte 
ki megbecsülését, hogy örömmel vállalta a negyedik vagy 
többedik gyermek keresztelését. Mintegy száz gyermeket ke-
resztelt meg ilyen módon az elmúlt évek során. Szívügye a 
lelki adoptálás, mely szintén az ő ösztönzésére honosodott 
meg Kárpátalján, és sokszor hallottuk tőle a felhívást „a követ-
kező gyermek” elfogadására: mindig a következő gyermeket 
kell elfogadni, akivel Isten megajándékozza a szülőket. Beve-
zette Gyümölcsoltó Boldogasszony ünnepén a kismamák és 
magzataik megáldását, Szent József napján pedig az édes-
apák megáldását. Az ő ösztönzésére alakult meg az egyház-
megyei életvédő csoport – ebből nőtt ki a Család és Élet 
Egyesület, mely sokrétű tevékenységével számos életet men-
tett már meg vagy segített értelmessé tenni.

A katolikus nevelés is szívügye. Ennek példája a munkácsi 
Szent István Líceum megalapítása, és az a tíz katolikus óvoda, 
melyekben szerte a megyében a legkisebbjeinket nevelik 
Krisztus tanításának szellemében.

Antal püspök atyának hivatása szerint legfőbb feladata az 
emberek lelkének, üdvének munkálása, amit püspöki felada-
tain keresztül, de papi feladatainak gyakorlásával is tett és 
tesz: kiszolgáltatta a bérmálás szentségét és egyéb alkalmak-
kor is szólt a hívekhez – ünnepeken, vagy az egyházközsé-
gekben való egyéb látogatásakor, hittant tartott stb. Most is 
naponta misézik, gyóntat, betegeket látogat. Miközben hívei 
lelkéért dolgozott, nem tudta nem észrevenni a fizikai, testi 
szükséget. Kezdettől igyekezett támogatni azokat, akiknek 

Mozaikok az elmúlt negyedszázadból
Majnek Antal püspök atya tevékenységeiből
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erre szükségük volt, majd megalapította az Egyházmegyei 
Szent Márton Karitászt, mely már több mint 20 éve az egyik 
legjobban megszervezett egyházmegyei karitász; munkatár-
sai egészen a helyi önkéntesekre lebontva azon igyekeznek, 
hogy lehetőleg minden rászoruló a látókörükbe kerüljön. Az 
elmúlt években számos programmal, konkrét segítséggel (pl. 
ingyenkonyha, tűzifa, betegek, műtétek támogatása, ruha- és 
egyéb adományok stb.) álltak a rászorulók, a magányosok és 
a családok mellett. Antal püspök atya minden szerdán imád-
kozott a szentmisén a jótevőkért, adakozókért, akik először a 
két nagy árvíz idején, de azóta is folyamatosan támogatják a 
kárpátaljaiakat.

Nagyon fontosnak tartotta a lelkigyakorlatokat, lelki alkal-
makat, papjait is mindig arra kérte, hogy nagyböjtben és ad-
ventben feltétlenül tartsanak a híveknek valamilyen lelki prog-
ramot (lelkigyakorlatot vagy lelkinapot), egymást is meghívva. 
Fontosnak tartja a papok testvéri közösségét, ezért került sor 
havonta papi találkozóra, mindig más egyházközségben, 
ahol együtt bemutatott szentmisével, lelki töltekezéssel, komoly 
és kötetlen beszélgetéssel mélyíthették el a papi közösséget.

Bár mindig hangoztatta, hogy nem a kövek, hanem a hívek 
közössége a fontos, mégis számos templom építését kezde-
ményezte és támogatta, hogy legyen méltó hely a szentmisék 
bemutatására. Az ő nevéhez fűződik a székesegyház kül-
ső-belső felújítása is.

26 évvel ezelőtt alapította meg az egyházmegye magyar 
nyelvű újságját, az Új Hajtást. Az újság nevének eredetéről 
így írt az 1996 májusában megjelent próbaszámban: ahogy 
a villámcsapás széthasítja a fát, úgy vágták szét 77 évvel az-
előtt az országhatárok a Szatmári Egyházmegyét. 1989-ben 
már csak hét idős pap látta el Kárpátalja római katolikusait, 
de Istennek hála, akkor „a levágottnak tűnő, halódó fából új 
hajtás indult növekedésnek.” Már akkor látta, hogy szükség 
van egy olyan újságra, mely Kárpátalja híveinek hírt ad az 
egyre szaporodó, örvendetes eseményekről, és informálja az 
egyes egyházközségek híveit arról, mi történik a többi közös-
ségben. Ezt a célt szolgálja a nem sokkal később elinduló 
ukrán nyelvű egyházmegyei lap is, a Szvitló, valamint az egy-
házmegyei sajtó egyre erősödő internetes megjelenése is.

Az ökumené szintén fontos téma számára: az ökumenikus 
imaórák és az évközbeni jótestvéri kapcsolat, együttműködés 
más felekezetek lelkészeivel, híveivel szintén a legfontosabb-
nak tartott ügyei közé tartoztak. Mint az ukrajnai püspökkar 

ökológiai felelőse, nagyon sokat tett a teremtésvédelemért is, 
szintén szívügye, hogy Kárpátalja gyönyörű tájai ne legyenek 
szeméttel borítva és kizsákmányolva – ebben szó szerint sa-
ját kezűleg is közre szokott működni.

Még ferencesként ő kezdte el a cigánypasztorációt, 2001-
ben az ő ösztönzésére tartották meg az első katolikus cigány-
találkozót, melyet azóta számos hasonló találkozó követett. A 
cigánypasztorációt püspökként, sőt nyugdíjas püspökként is 
folytatja; amennyire ideje engedte, eddig is örömmel részt 
vett benne, és igyekezett felemelkedésükért is megtenni, amit 
lehetett.

Antal püspök atyának ugyan ott kellett hagynia a ferences 
rendet, melyet nagyon szeretett, de ferences lelkületét, hivatá-
sát püspökként is megőrizte. Sok hívével plébánosként is sze-
mélyes kapcsolatban volt, és most, püspökként is sokakat is-
mer személyesen.

A kitartó, lelkiismeretes munka elismerése volt, amikor 
2002-ben Szent II. János Pál pápa egyházmegyei rangra 
emelte a Kárpátaljai Apostoli Kormányzóságot, megalakí-
totta a Munkácsi Latin Rítusú Egyházmegyét, s első megyés-
püspökének Majnek Antalt nevezte ki.

Egy püspök szavai szerint „csak annak a papnak lesz 
örömteli élete, aki egészen átadja magát a hivatásának; fél-
szívvel nem lehet papnak lenni, mert akkor az ember megke-
seredik.” Antal püspök atyának emberszeretete mellett közis-
mert istenszeretete, imádságos lelkülete is; keresi az Isten 
akaratát és minden erejével igyekszik azt megvalósítani, teljes 
szívvel, odaadással és engedelmességgel. Ezt tette aktív püs-
pökként, és nyilván ezt fogja tenni továbbra is, hiszen ebből 
a feladatból sohasem lehet nyugdíjba vonulni.

Mivel kinevezésekor tudta, hogy neki egyedül nem lenne 
ereje ezt a nagy feladatot véghezvinni, ezt a jelmondatot vá-
lasztotta: „Az Úr az én erősségem”. Egyik papja úgy fogal-
mazott, hogy a püspök atya térden állva oldja meg a problé-
máit. És Isten, akinek egészen odaadta és folyamatosan 
odaadja önmagát, valóban mindig megerősítette őt, a na-
gyon nehéz helyzetekben is. 

Hálát adunk Istennek Antal püspök atyáért, imáinkkal kí-
sérjük további életútját, és arra kérjük Urunkat: adjon neki to-
vábbra is erőt, egészséget, derűt, hűséget és szeretetet, hogy 
még sokáig adjon nekünk jó példát Isten követésére. Isten él-
tesse sokáig!
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Január 3-án, Jézus Szent Nevének 
emléknapján tartják Fancsikán a temp-
lombúcsút. Ebben az évben Majnek 
Antal püspök mutatta be az egyházköz-
ségben a búcsús szentmisét. A szentmi-
sét vele együtt mondta Weinrauch Má-
rió OFM plébános, Magyar Gergely 
OFM korábbi plébános, Bán Jónás 
OFM és Rácz István sárosoroszi plébá-
nos. A szentmise végén a megyéspüs-
pök Pro Ecclesia emlékéremmel tüntette 
ki Galajda Erzsébetet, aki 27 éve sek-
restyésként működik a templomban. Ezt 
követően oklevelet nyújtott át a plébá-
nia több tagjának, akik számos éven át 
teljesítettek szolgálatot az egyházköz-
ségben.

Búcsú Fancsikán

„Ismerd meg az egyházmegyédet” – mottóval indultak 
Munkácsra a viski hitoktatók és hittanosaik 2021. december 
27-én. Első állomásuk a püspökség volt, ahol Majnek Antal 
püspök fogadta őket. A gyerekek kántáltak neki, ő pedig vi-
szonzásul édességgel és süteménnyel kínálta őket, majd áldá-
sával indultak tovább. A székesegyházat a plébános, Pogány 
István atya közreműkö-
désével nézhették meg. 
Ezután a Magyarok 
Háza következett Tar-
pai József vezetésével, 
ahol Munkácsy Mihály-
nak és Kárpátalja más 
festőművészeinek alko-
tásait csodálhatták 
meg a gyerekek. Mun-
kács központjában sé-
tálva megtekintették a 
Fejér-házat (a Rákó-
czi-kastélyt), majd elin-
dultak a munkácsi 

várba, ahol folytatták a magyarsággal kapcsolatos ismereteik 
bővítését... Késő délután érkeztek haza.

A bérmálkozók december 28-án látogattak el Lembergbe. 
Hajnalban útra keltek, és a reggeli órákban meglátogatták 
az érseki palotát, annak múzeumát és a kápolnát. Edward 
Kawa püspök atya vezette körbe a fiatalokat; ismertette velük 
az épület történetét, majd együtt imádkoztak a kápolnában, 
és áldásával küldte el a fiatalokat az egész napos prog-
ramra. A palotát elhagyva a fiatalok nyakukba vették a vá-
rost, és minden nevezetességet megnéztek: a római katolikus 
székesegyházat, Boim-kápolnát, az örmény székesegyházat, 
a dominikánus templomot és az egykori rendházat. Ezután 
felmentek a lembergi polgármesteri hivatal tornyába, ahol 
csodálatos panoráma tárult eléjük.

A karácsonyi vásárba is ellátogattak, ahol vásároltak, s me-
leg teával és forró csokival is melegedtek. A kis turistavasúttal 
bejárták Lemberg történelmi utcáit, végighallgatva történetüket.

Késő délután kissé fáradtan, de sok élménnyel vették Visk 
felé az irányt. Isten segítségével biztonságosan hazaérkeztek.

Kirándulásukat támogatta a Magyar Kormány, a Bethlen 
Gábor Alap. Köszönjük! És köszönet a szervezőknek is!

Gyurcsák Erika

Viski hittanosok Munkácson és Lembergben
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hírek, felhívások

Hazai hírek

Január 3-án Majnek Antal püspök Fancsikán tartott temp-
lombúcsút. A szentmisén Pro Ecclesi díjjal tüntette ki Galajda 
Erzsébet sekrestyést.

Január 19-én a magyar papok, 21-én a szláv papok szá-
mára tartott eligazítást Lucsok Miklós püspök a szinódusi fo-
lyamat gyakorlati alkalmazásáról.

Január 28-án hirdették ki, hogy Ferenc pápa elfogadta 
Majnek Antal püspök nyugdíjazási kérelmét, és egyházme-
gyénk ideiglenes vezetőjének, apostoli kormányzójának Lu-
csok Péter Miklós eddigi segédpüspököt nevezte ki. 

Február 1-jén tartották egyházmegyénk szerzetesei és 
papjai a megszentelt élet ünnepét Schönbornban. Az ünnepi 
szentmise főcelebránsa Lucsok Miklós apostoli kormányzó 
volt. A szentmise végén köszöntötték Majnek Antal püspököt 
nyugdíjba vonulása alkalmából. A konferenciabeszédet Ma-
xim Jonáš görögkatolikus studita szerzetes tartotta.

Március 6-án, nagyböjt első vasárnapján kezdődik Ukraj-
nában a Szent Kereszt éve, mely szeptember 14-éig, a Szent 
Kereszt felmagasztalásának ünnepéig tart.

Elhunyt Viktor Burlaka ferences atya

Viktor Burlaka ferences atya 2019-2020 között 
Kárpátalján, Szerednyén szolgált az ottani ferences kö-
zösségben. 2022. február 9-én, 48 éves korában, rendi 
testvérei körében, szentségekkel ellátva halt meg gyógyít-
hatatlan daganatos betegségben.

Az örök világosság fényeskedjék neki; adja meg neki 
Urunk, akinek életét szentelte, az örök boldogságot!

A hír forrása: www.ofm.org.ua

A Munkácsi Szent István Líceum 
felvételt hirdet a 8., 9. és 10. osztályba

Online űrlap kitöltésével (ld. honlapunkon) is lehet jelentkezni a 2022/2023-as tanévre:
Szakirányunk a számítástechnika és az angol, illetve német nyelv, melyeket a két felső osztályban emelt óraszámban 

tanítunk.
Diákjainknak lehetőségük van ingyenes angol B1, B2 nemzetközileg elismert nyelvvizsga tanúsítvány megszerzésére. A 

tanórákon kívül ingyenes különórákra is van lehetőség.
A felvételt nyert diákok számára étkezést és minden igényt kielégítő kollégiumi ellátást biztosítunk, melyek költségeihez 

a szülők is hozzájárulnak. 
Felvételi vizsgák a 8. és 9. osztályba:
– magyar nyelv, tollbamondás;
– matematika;
– beszélgetés hitismeretből.  
a 10. osztályba:
– magyar és irodalom teszt; (az ukrán iskolások számára ukrán nyelv és irodalom)
– matematika;
– hitismeret, szóbeli.
Líceumi nyílt nap a jelentkező diákok, szüleik és minden érdeklődő számára: 2022. március 24. (csütörtök) 1000 óra 

(közép-európai idő)
A felvételire való jelentkezés határideje: 2022. május 10.
A jelentkezéshez szükséges a helyi lelkipásztor ajánlólevele, a születési bizonyítvány, illetve személyi igazolvány, a kód-

szám és a lakcímigazolás másolata, valamint 2 db 3x4-es igazolványkép. Az említett dokumentumokat elegendő, ha a 
felvételi vizsgára hozzák magukkal.

A felvételi vizsgák időpontja: 2022. május 14. (szombat) 9:00 (közép-európai idő)
Elérhetőségünk: 89600 Munkács, Nedeczey u.20. Tel: /0-231/ 2-30-27; 2-24-18 e-mail: sztistvan.liceum@gmail.com
www.munkacs-katlic.org.ua
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életIge

„Aki hozzám jön, nem utasítom el.” (Jn 6,37)

Ez a kijelentés Jézus és a néptömeg párbeszéde során 
hangzik el. Miután oly bőségesen megszaporította a kenye-
ret, felkeresik őt és még egy jelet kérnek tőle ahhoz, hogy 
higgyenek benne.

Jézus kinyilatkoztatja, hogy ő maga Isten szeretetének a 
jele, sőt hogy ő a Fiú, akit azért küldött az Atya, hogy befo-
gadja és visszavezesse házába az ő képére és hasonlatossá-
gára teremtett embereket. Ugyanis az Atya volt a kezdemé-
nyező, ő ültette el mindenki szívében a vonzódást Jézus iránt, 
a vágyat egy teljességben megélt élet iránt, azaz hogy közös-
ségben éljünk Istennel és felebarátainkkal.

Jézus tehát nem fog visszautasítani senkit sem, bármilyen 
messze érezné is magát Istentől, mert az Atya akarata az, 
hogy senkit ne veszítsen el.

„Aki hozzám jön, nem utasítom el.”

Ez valóban örömhír! Isten mindenkit végtelenül szeret, az ő 
gyengédsége és irgalma minden férfira és nőre kiterjed. Ő 
türelmes és irgalmas Atya, aki bevár mindenkit, aki elindult a 
belső hangra hallgatva.

Mi néha gyanakodva kérdezzük: Miért is kellene Jézusnak 
befogadnia engem? Mit akar tőlem? Jézus pedig valójában 
csak azt kéri, hogy magához ölelhessen bennünket, megsza-
badítva a szívünket mindattól, ami aggaszt, hogy bizalommal 
fogadjuk az ő ingyenes szeretetét.

Ez a meghívás aztán felelősséggel is jár, mert ha Jézus ré-
széről ilyen gyengéd szeretetet tapasztalunk, akkor az arra 
indít, hogy mi is befogadjuk őt a felebarátainkban, bárki le-
gyen is az: férfi vagy nő, idős vagy fiatal, egészséges vagy 
beteg, hazánkbeli vagy idegen. Nem utasítunk el senkit.

„Aki hozzám jön, nem utasítom el.”

Québecben (Kanada) egy igét élő keresztény csoport sok 
családot befogadott, akik a világ különböző részeiről érkez-
tek: Franciaországból, Egyiptomból, Szíriából, Libanonból, 
Kongóból. Mindannyiukat befogadták, segítették őket a beil-
leszkedésben is. Így rengeteg kérdésükre kellett válaszolniuk, 
rengeteg űrlapot kitölteni, különféle kérvényeket a menekült-
státusz, a letelepedés, majd a gyerekeik iskoláztatása miatt, 
elkísérni őket, hogy eligazodjanak a lakóhelyükön. És fontos 
volt, hogy francia tanfolyamot és munkát is találjanak nekik.

Az egyik szíriai család, akik Kanadába menekültek a há-
ború elől, összetalálkozott egy másik, épp most érkezett szí-
riai családdal, akik még nagyon tájékozatlanok voltak. A kö-
zösségi hálón keresztül működésbe hozták a szolidaritási 
hálót, és sok barátjuk összeadta a szükséges holmikat: ágya-
kat, kanapékat, asztalt, székeket, evőeszközt, berendezési 
tárgyakat, könyveket, játékokat a gyerekeknek, amit más 
gyerekek ajándékoztak oda. Így több is összejött a szüksé-
gesnél, és ők is adni tudtak a lépcsőházukban lakó szegé-

nyebb családnak. Nagyon találó volt a helyzetükre az akkori 
életige: „Szeresd felebarátodat, mint saját magadat!”

„Aki hozzám jön, nem utasítom el.”

Igen, úgy válthatjuk életre Istennek ezt az igéjét, ha tanúsá-
got teszünk minden felebarátunk előtt Isten szeretetének 
gyengédségéről egyénileg és közösségileg is.

Chiara Lubich irgalmas szeretetről szóló elmélkedése is se-
gít ebben. Azt írja, hogy „a szeretet kitágítja szívünket és ki-
tárja karunkat a nyomorúságban élők, a koldusok, a meggyö-
törtek és a megtért bűnösök felé.

Ez a szeretet képes befogadni a tévelygőt, legyen az barát, 
testvér vagy ismeretlen, és végtelen sokszor megbocsájt neki. 
[…] Ez a szeretet nem méricskél és nem is méretik meg.

Nagylelkűbb, egyetemesebb, konkrétabb annál, mint amit 
a lélek korábban birtokolt. Az ilyen ember szívében ugyanis 
Jézuséhoz hasonló érzelmek születnek meg, s azt veszi észre, 
hogy amikor találkozik valakivel, ezek az isteni szavak tolul-
nak ajkára: »Szánom a népet.« (vö. Mt 15,32) […]

Az irgalom a szeretet végső megnyilvánulása, beteljese-
dése. A szeretet pedig túlmutat a fájdalmon, mert a fájdalom 
csak a földi élet jellemzője, a szeretet viszont megmarad a 
másik életben is. Isten többre becsüli az irgalmasságot az ál-
dozatnál.”

Letizia Magri

Az élet igéje, 2022. február
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PéldakéPeInk

Jóváhagyta a Szentszék a volt szalézi 
diák és mártír, Akash Bashir boldoggá-
avatási ügyének megnyitását. Szalézi 
Szent Ferenc ünnepén, 2022. január 
24-én érkezett a hír, hogy a Szentszék 
2021. november 9-én engedélyt adott 
a pakisztáni állampolgárságú korábbi 
szalézi diák, Akash Bashir (1994–2015) 
boldoggáavatási ügyének megnyitá-
sára. Akash életét áldozta azért, hogy 
egy öngyilkos merénylő mészárlását 
megakadályozza a pakisztáni Lahor 
városának keresztény negyedében, a 
johannabadi Szent János-templomban.

Akash Bashir, a lahori Don Bosco 
Műszaki Intézet egykori tanulója mind-
össze húszéves volt azon a tragikus 
március 15-én, amikor életét áldozta 
testvéreiért. Mint minden vasárnap, ön-
kéntes biztonsági őrként dolgozott a 
Szent János-templom bejáratánál. 
Szolgálat közben azt a hírt kapta, hogy 
az 500 méterrel arrébb található angli-
kán templomot terroristák támadták 
meg. Akash feladata a Szent János-
templom előtti terület biztosítása volt.

Ekkor történt, hogy a Dzsamat-ul-
Ahrár csoport egyik öngyilkos merény-
lője megközelítette a bejáratot, és a két 
őr mellett megpróbált erőszakkal be-
jutni a hívekkel teli templomba, hogy 
újabb mészárlást kövessen el. Ekkor 
Akash megállította a gyanúsan visel-
kedő férfit, s közben meglátta a kabátja 
alá rejtett robbanóanyagot. A férfi meg-
fenyegette, de Akash nem ijedt meg: az 

útját állta, hogy feltartóztassa, nehogy 
belépjen a templomba. A merénylő fel-
robbantotta magát. Akash, aki testével 
tompította a robbanást, életét vesztette, 
és még két másik ember is. Az öngyilkos 
támadás végül így is húsz ember életét 
követelte, és nyolcvanan megsebesül-
tek, a vérontás azonban sokkal na-
gyobb lett volna, ha a támadónak sike-
rül bejutnia a templomba. Az ifjú 
biztonsági őr áldozatával több mint 
száz ember életét mentette meg.

„Az Egyház történetében nagyon sok 
olyan nő és férfi van, akik hitükkel, sze-
retetükkel és életükkel olyanok voltak, 
mint a jelzőlámpák; akik oly sok generá-
ció életét világították és világítják meg 
az idők során” – írta a helyi rendfőnök, 

Don Ángel Fernández Artime 2019-
ben. Johannabad keresztényei, a pa-
kisztáni Egyház és az egész Szalézi 
Család számára Akash a maga nagy 
hitével pontosan ez: jelzőlámpa, köve-
tendő példa. Sokan jönnek a sírjához 
imádkozni és közbenjárását kérni.

„Én magam is tanúja voltam a tragikus 
öngyilkos támadásnak a plébániatemp-
lomban, míg a szentmisét ünnepeltem 
több mint 2 500 hívő részvételével 
2015. március 15-én. (...) Akash annyira 
telve volt szeretettel az Egyház és a 
Szentlélek iránt, hogy nem gondolt a 
saját életére. Azonnal a támadó elé állt, 
és nem engedte tovább, amíg a terro-
rista fel nem robbantotta magát. Akash 
abban a pillanatban meghalt, de bátor, 
a szeretet törvényéből fakadó tettével 
megmentette sok hívő életét” – fogal-
mazott 2017. január 6-án kelt, Sebastian 
Francis Shaw OFM érseknek küldött le-
velében Francis Gulzar, a Szent János-
templom plébánosa. A levélben hivata-
losan kérte az eljárás megindítását is, 
mely kimondja Akash Bashir vértanúsá-
gát, hogy hivatalosan is tisztelhessék 
Johannabad plébániai közösségében.

*
A keresztények Pakisztánban egy 

apró kisebbség – mindössze két száza-
lékát adják az ország mintegy 190 mil-
liós lakosságának. A kereszténység ez-
zel együtt nagyon is élő ott. A lahori 
érsekség a legnagyobb katolikus közös-
ség Pakisztánban, területén mintegy 
450 ezer katolikus él. A keresztények 
nagy része nagyon szegény, de gazda-
gok hitben, sok közöttük az elkötelezett 
világi. Akash Bashir szentté avatása ér-
dekében széles körű népi mozgalom in-
dult (a fiatal vértanú lenne Pakisztán 
első szentje); a boldoggáavatási ügy 
megnyitása az első biztató lépés.

Akash Bashir, az egykori szalézi nö-
vendék ragyogó példája azóta is terjed 
az egész világon. Bátor cselekedete 
pedig továbbra is inspirálja a pakisztáni 
katolikusokat mindennapjaik során, és 
arra ösztönzi őket, hogy ne csüggedje-
nek el a sok kihívás és üldöztetés köze-
pette, melyekkel még mindig szembe 
kell nézniük.

Forrás: Magyar Kurír/Szaléziak.hu

Aki életét adta felebarátaiért
Egy palesztin fiatalember életpéldája

Akash Bashir szülei és testvére
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Ima a békéért

Ezekben a napokban, hetekben 
Ferenc pápa felszólítására a vi-
lág keresztényei Ukrajna béké-
jéért imádkoznak. Az Ukrajnai 
Római Katolikus Püspöki konfe-
rencia január 26-ára országos 
böjti és imanapot hirdetett; püs-
pökeink azt javasolják, hogy 
minden szerdán folytassuk ezt 
a gyakorlatot; mindenki a saját 
döntése alapján. 
Imádkozzunk tehát Ukrajna 
békéjéért és általában is a bé-
kéért, most éppen Szent II. 
János Pál pápa szavaival:

Atyáink Istene, nagy és irgalmas Is-
ten, minden ember Atyja. A Te akaratod 
a béke, és nem a szenvedés. Elítéled a 
háborút és elnyomod az erőszakosok 
gőgjét. Azért küldted Fiadat, Jézus 
Krisztust, hogy a közelieknek és a távoli-
aknak békét hirdessen, és minden fajú 
és származású embert egyetlen csa-
ládba gyűjtsön össze. Halld meg gyer-
mekeid kiáltását, az egész szenvedő 
emberiség kérését: Ne legyen többé 

háború, ami visszafordíthatatlan, rossz 
kaland. Ne legyen többé háború, a 
harc és az erőszak útvesztője. 

Máriával, Jézus Anyjával együtt, aki 
a mi Anyánk is, újra és újra kérünk Té-
ged: Szólj a népek sorsáért felelősök 
szívéhez, tartóztasd fel a bosszú és 
megtorlás logikáját, Szentlelked által 

adj ösztönzést új, nagylelkű és nemes 
megoldásokra, párbeszédre és türelmes 
várakozásra, amelyek gyümölcsözőb-
bek, mint az erőszakos háborús cseleke-
detek.

Atyánk, add meg korunknak a béke 
napjait. Soha többé ne legyen háború!

Ámen.

Imádság Ukrajna békéjéért

„Egy versenyen (a képen láthatón) az atléta Abel Mutai, aki 
Kenyát képviselte, csupán pár méterre volt a célegyenestől, mikor 
összezavarták a jelzések és emiatt megállt, azt gondolván, hogy 
megnyerte a versenyt.

A spanyol atléta, Ivan Fernandez Anaya szorosan a nyomában 
volt; amikor észrevette, mi történt, odakiáltott neki, hogy fusson to-
vább. De Mutai nem beszélt spanyolul, így nem értette, mit monda-
nak neki. A spanyol aztán tolni kezdte a célegyenesbe, így segített 
neki megnyerni a versenyt.

Egy újságíró később megkérdezte Ivant: „Miért tette ezt?”
Ivan pedig így válaszolt: „Az az álmom, hogy egyszer igazi kö-

zösségben éljünk.”
Az újságíró nem hagyta annyiban a témát: „De miért hagyta, 

hogy a kenyai nyerjen?”
Mire Ivan: „Nem hagytam, ő nyert volna.”
Az újságíró tovább erősködött: „De hát maga nyerhetett volna!”
És erre Ivan így felelt: „Milyen dicsőség lett volna az? Milyen ér-

téke lenne annak a győzelemnek? És mit szólt volna hozzá az édes-
anyám?”

(Az eset 2012. december 2-án történt
egy spanyolországi versenyen.)

Édesanyám mit szólt volna?



Új Hajtás 17

lelkI életünk

A hAmu

A hamu a bűnbánat szimbóluma már az ószövetségben is. 
Az őskeresztények a töredelem jeléül hamuval hintették meg 
magukat. A nyilvános bűnbánat ugyanis a nagyböjt első nap-
ján, hamvazószerdán vette kezdetét. A nagy bűnösök mezít-
láb, zsákszerű vezeklő ruhában, a templom kapujában vár-
ták a püspököt, aki a templomba vezette őket. Elmondták a 
hét bűnbánati zsoltárt, majd a püspök fejükre tette a kezét. 
Megszórta őket hamuval, rájuk tette a ciliciumot, feladva a 
penitenciát és meghintve őket szenteltvízzel, majd miként az 
Úr a paradicsomból Ádámot, kiutasította őket a templomból. 
A nagyböjt egész idején többé a templomba nem mehettek, 
csak az ajtóban állottak és a bemenő hívek imádságát kér-
ték.

Eleinte a hamuval való megszórás csak nyilvános bűnbá-
nók szertartása volt. A hívek közül azonban sokan csupa 
alázatosságból szintén meghintették magukat hamuval. A 
nyilvános vezeklés megszűntével, a XIV. században a hamva-
zás szertartása, mint a nagyböjt kezdete, általánossá lett.

Egy 1500. évből való forrás szerint ezen a napon szentel-
ték a zarándokok botját és tarisznyáját, akik voltaképpen 
szintén vezeklő útra készültek.

A hamvazószerda utáni csütörtöknek csonkacsütörtök, kö-
vércsütörtök, zabálócsütörtök, torkoscsütörtök, tobzódócsü-
törtök, a nyugati Kethelyen pedig kisfarsang volt a neve. 
Ilyenkor még megették a farsangi ételmaradékot, hogy kárba 
ne vesszen.

GyónáS éS bocSánAtKéréS

Az Egyház lelkére köti híveinek, hogy évente legalább 
egyszer, húsvét táján szülessenek újjá. Járuljanak a szentsé-
gekhez: gyónjanak, áldozzanak. Ezt a parancsot a nép álta-
lában még a század elején is igen komolyan vette. Maga a 
családfő: édesapa, édesanya szigorúan gondoskodott arról, 
hogy minden arravaló gyermek, de a szolgáló és béres is 
elvégezze, mert csak így, a kegyelem állapotában válik mél-
tóvá a húsvéti szentelt eledelek elköltésére.

Ilyenkor az idősebbeket a fiatalok megkövetik, vagyis bo-
csánatukat kérik, sok helyen kezet is csókolnak szüleiknek. Ezt 
a megkérlelést olykor a szülő gyermekével, a gazda béresé-
vel szemben is megtette. Hajdani szegediek azokat is fölke-
resték, akikről úgy érezték, hogy megbántották valamivel 
őket. Indulás előtt, ha máskor nem is, sokfelé megcsókolják a 
szülők kezét. Szubogy palóc faluban a szülők megkövetése 
így hangzik: engedjen, ha valamivel megbántottam, Isten is 
meg fog engedni! A felelet: kész az engedelem, elmehetsz! A 
felnémeti felelet: én megbocsátok, bocsásson meg az Isten! 
A gyónni, továbbá búcsúra induló Hollókőn nemcsak hozzá-
tartozóitól szokott bocsánatot kérni, hanem minden falubelitől 
is, akivel menet közben találkozott. A hangonyi gyónó így 
engesztelte hozzátartozóit: Jézus sebeire kérem, bocsásson 
meg, gyónni szeretnék! Fertőhomokon gyónás előtt minden 
családtag bocsánatot kért egymástól. Patosfán így szoktak 
búcsút venni: bocsáss, bocsásson mög, ha valamit vétöttem. 
A felelt: Istené a bocsánat!

nAGycSütörtöK – A vezeKlőK viSSzAfoGAdáSA

Nagycsütörtökön történt az ősegyházban a nyilvános bű-
nösök kiengesztelése.

A hajdani vezeklők a templom előtt leborultak, majd a Mi-
serere-zsoltárt énekelve bevezették őket, kinyitván a templom 
minden ajtaját. Így fejezte ki az Egyház a teljes bűnbocsána-
tot. Ennek a szertartásnak a mi középkori liturgiánkban is 
vannak nyomai.

Egy 1509-ben megjelent egri szertartáskönyv még tartal-
mazza a nyilvános vezeklők nagycsütörtöki kiengesztelésé-
nek liturgiáját. Eszerint a püspök teljes díszben, vörös színben 
ünnepélyesen vonult a székesegyház főbejáratához. Most az 
egyszerű albába öltözött főesperes mezítláb, kezében bo-
tocskát tartva, odament az előcsarnokban gyülekező bűnbá-
nókhoz. A kar latinul hét zsoltárt énekelt. Utána a püspök 
szava hangzott föl: „Jöjjetek, jöjjetek, jöjjetek, fiaim, az Úr 
félelmére tanítalak meg benneteket!”

A főesperes ezután a bűnbánók nevében ezt mondotta: 
„hajtsunk térdet!” Erre a vezeklők mindnyájan térdre estek, 
majd fölkeltek. A jelenet háromszor ismétlődött. Most a püs-
pök jóra intette őket, majd a főesperes kézenfogva vezette a 
bűnbánókat a főpásztorhoz. Innen a keresztelőkúthoz vonul-
tak.

Elénekelve a Mindenszentek litániáját, a püspök ezt a kö-
nyörgést szőtte bele, és háromszor ismételte: „hogy e bűn-
bánó szolgáidnak bűneik bocsánatát megadni méltóztassál!” 
Rövid imádság után a püspök feloldozta és szentelt vízzel 
meghintette, tömjénnel pedig megfüstölte a vezeklőket. Ezu-
tán pásztorbotjával megérintette őket, mondván: „ébredjetek, 
akik alusztok.”

A bűnbánók most hódolatul égő gyertyával kezükben és 
fejük fölött vesszőt tartva, a püspöki szék elé vonultak.

A püspök megcsókolta őket, az asszonynépnek főpásztori 
gyűrűjét nyújtotta csókra. Ezután vesszőiket maguk törték el.

Bálint Sándor:Karácsony, húsvét, pünkösd című,
1973-ban megjelent könyvéből

Nagyböjti néphagyományok
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Előrebocsátom, hogy ezt a cikket nem azért írom, mintha 
én már tökéletes lennék a fegyelemben. Épp ellenkezőleg 
– pont a magam hiányosságain keresztül ébredek rá, mi-
lyen fontos dolog a fegyelem ahhoz, hogy áradhasson a 
kegyelem. „Az életszentség az este 10 órai lefekvéssel 
kezdődik” – mondta egy idős, szentéletű pap. Elsőre mere-
deknek tűnhet a kijelentése – de melyikünk az, aki még 
nem „csúszott el” azon, hogy este nem fekszik le időben, 
emiatt reggel is eltolódik a felkelés, vagy ha nem, akkor a 
rövid éjszaka miatt fáradtan és talán idegesen végzi a fel-
adatait?

A fegyelem olyan, mint a meder a folyónak. Nélküle a 
víz haszontalanul szétfolyna, és soha nem érne célhoz, 
nem hordozhatna hajókat, nem hajthatna erőműveket.

Ha megnézzük a – még földi értelemben véve is – sike-
res embereket, akkor közös vonásukként ott találjuk a fe-
gyelmet. Egy sikeres sportolónak szigorúan megszabott és 
betartott napirendje, diétája van. Egy sikeres zenész na-
ponta órákat gyakorol fegyelmezetten. Ahhoz, hogy lelki 
szempontból is sikeresek legyünk – tehát, hogy Isten aka-
rata a lehető legjobban megvalósuljon bennünk –, szintén 
szükség van fegyelemre, összeszedettségre.

Fegyelem nélkül élni a lelki életet olyan, mint amikor va-
laki úgy vezet autót, hogy nem veszi figyelembe a táblát, 
az út mentén a korlátot vagy a sebességhatárt. Nagy esé-
lye van rá, hogy előbb-utóbb bajba kerül, mert veszélyes 
helyzeteket teremt. A fegyelmezetlenség lelkileg is veszé-
lyes helyzeteket produkál: könnyebb belecsúszni egy-egy 
bűnbe, amikor kezdenek elmosódni a határok. Vagy leg-
alábbis állandóan időzavarba kerülni, ami miatt nem tesz-
szük a jót, amit tehetnénk.

A gonosz léleknek egy célja van: hogy ne teljesítsük Isten 
akaratát. Félrevezetésünk egyik legjobb módja, amikor 
arra indít: nem kell semmi rosszat tenned, csak legyél any-
nyira szétszórt, fegyelmezetlen, hogy Isten terve ne tudjon 
benned megvalósulni. Amikor Jézus a pusztában böjtölt, a 
Sátán azt ajánlgatta neki, hogy változtassa kenyérré a 
köveket. Jézus nemet mondott. Bűn lett volna a köveket ke-
nyérré változtatni? Nincs benne önmagában semmi rossz. 
Csak éppen nem az Atya akaratát tette volna – és Isten 
terve nem valósulhatott volna meg benne.

Itt van például az internet. Nincs benne semmi rossz ön-
magában. Még üdvös és jó dolgokra is lehet használni. De 
ha valaki minden estéjét a számítógép társaságában tölti 
és közben a házastársát (vagy állapotbeli kötelességét 
vagy akár a pihenését) elhanyagolja, akkor kettőjük között 
nem tud működni a kegyelem, Isten szép terve nem tud 
megvalósulni, előbb-utóbb feszültség lesz és teret nyer a 
gonosz.

Ide tartozik az evés, ivás is. Jó dolgok, amiket igazán 
nem bűn élvezni – de ha fegyelmezetlenül élünk velük, 
egészségünk látja a kárát, és Isten terve nem tud megvaló-
sulni bennünk. Mindegyikünknek van ismerőse, akinek az 
ital fegyelmezetlen fogyasztása tette tönkre az életét. 

„Mindent szabad nekem, de nem minden használ.” ( 1Kor 
6,12 ) Nem véletlenül számoljuk a mértékletességet a sar-
kalatos erények közé.

A mai embert – és különösen talán a keresztényt – az 
idő fegyelmezetlen felhasználásával kísérti legjobban a 
Sátán. Hány és hány szép terv nem valósult meg, mert ha-
szontalan dolgokkal töltöttük el az időnket! Félreértések 
elkerülése végett: nem arról van szó, hogy egyfolytában 
pörögni kell, mindig valamit csinálni kell. Rendkívül fontos, 
hogy tudjunk megállni, tudjunk pihenni. Jézus is rendszere-
sen abbahagyta a „hasznos” tevékenységet és elvitte a 
tanítványait pihenni. Akkor, amikor ez az Atya akarata volt.

De hát honnan tudjam, hogy mi az Atya akarata? Épp ez 
a lényeg: a keresztény ember olyan állandó, imádságos 
kapcsolatban áll Istennel, hogy érzékeny a Szentlélek érin-
téseire; folyamatosan úgy próbálja irányítani a tevékenysé-
gét, hogy ez Istennek tetsző legyen – és ezzel jó értelem-
ben „megvalósítja” önmagát is. Egyre inkább meg tudja 
különböztetni nemcsak a rossztól a jót, hanem a kisebb 
jótól a nagyobb jót is. Persze ezen a téren is hibázunk újra 
és újra, de az irgalmas Istennek hála, el lehet indulni újra 
és újra.

Sokat segítünk saját magunkon, ha jó rutinokat alakítunk 
ki. Eszembe jut az egész nap otthon ülő néni, aki délután 
5 órakor mindig kikapcsolta a tévét, akármi volt adásban 
– mert az az imádság ideje számára. Nem is maradt el az 
imádsága sosem…

Fontos dolog a rend az életünkben, de azért az ellen-
kező véglet is árthat. Nem jó, ha a fegyelem öncéllá válik, 
pláne nem, ha leginkább másokon próbáljuk behajtani. 
Van, akinek az a baja, hogy kicsit sem tud lazítani, még az 
Istennel való kapcsolata is inkább egy merev szabály-rend-
szerhez hasonlít, nem pedig egy olyan kapcsolathoz, ami-
ben felszabadultan az lehetek, aki vagyok. „Isten gyerme-
keinek szabadsága” nem áll ellentétben a fegyelemmel 
– éppen a fegyelmezett élet tesz igazán szabaddá, mert 
akkor nem vagyunk rabjai a testünknek és az érzelmeink-
nek.

„Mert ti szabadságra vagytok hivatva, testvérek, csak a 
szabadság ne legyen kibúvó a testnek, hanem szeretetben 
szolgáljatok egymásnak!” (Gal 5,13)

A valódi fegyelem nem kívülről ránk kényszerített szabá-
lyok, fenyegetések eredménye, hanem belső, szabad dön-
tés gyümölcse. (Ezt érdemes a gyereknevelésben is meg-
fontolni, bár szülőként nyilván fontos segíteni a helyes 
szokások rögzülését.)

Nagy ára van a mi szabadságunknak. Az Üdvözítő 
élete és vére. Ne pocsékoljuk el az időnket és a szabadsá-
gunkat, hanem engedjük megvalósulni magunkban Isten 
szép, csak nekünk szóló tervét!

Popovicsné Palojtay Márta

Fegyelem és kegyelem






